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50651 ‐ پیش از آغاز قضای روزههای رمضان حامله شده و نمتواند روزه بیرد

سوال

همسرم چند روز از رمضان سال گذشته را به سبب عادت ماهیانه روزه نرفت و قصد داشت قبل از رمضان بعدی

قضایش را به جای آورد. خانم دکتر ایشان به سبب ضعف بدن خانمم و همینطور خطری که جنین را تهدید مکرد گفته بود

در مدت حامل اصلا روزه نیرد و همینطور در مدت شیرده. بنابراین نمتواند این روزها را روزه بیرد، هماکنون برای

این روزها باید چار کند؟ و اگر نتوانست روزههای قضایش را تا رمضان بعدی ادا کند باید چار کند؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

خداوند متعال برای کس که به سبب عذر شرع روزۀ رمضان را به جا نیاورده تا رمضان بعدی فرصت داده اما شایسته

است که مسلمان به سبب این فرصت سهلاناری نند و قضایش را خیل به عقب نیاندازد زیرا چه بسا حاجت یا تغییری

برایش رخ دهد و قضا برایش سخت یا غیر ممن شود به ویژه زنان که در معرض حامل و عادت ماهیانه و نفاس هستند.

کس که بدون عذر قضای رمضان را به تاخیر اندازد تا آنه وقتش تن شود و قضا را به جای نیاورد گناهار است اما

اگر معذور باشد گناه بر او نیست و در هر دو حالت باید پس از رمضان بعدی قضایش را انجام دهد. برخ از علما علاوه

بر قضا، فدیه را نیز که غذا دادن به ی بینوا برای هر روز است را واجب دانستهاند که اگر برایش امان داشت به احتیاط

نزدیتر است و گرنه قضا برایش کاف است.

مراجعه نمایید به سوال (26865) و (21710).

از شیخ محمد بن صالح العثیمین ـ رحمه اله ـ پرسیده شد:

حم به تاخیر انداختن قضا تا فرا رسیدن رمضان بعدی چیست؟

ایشان پاسخ دادند:

به تاخیر انداختن قضای رمضان تا رمضان بعدی بنابر سخن مشهور از اهل علم جایز نیست، زیرا عائشه ـ رض اله عنها ـ

مفرماید: گاه روزهای از رمضان بر عهدۀ من بود و نمتوانستم قضایش را به جای بیاورم مر در شعبان و این دال بر این
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است که پس از رمضان دوم رخصت نیست و اگر بدون عذر آن را به تاخیر اندازد گناهار است و باید قضای روزههایش

را پیش از رمضان بعدی انجام دهد اما علما در این باره اختلاف کردهاند که آیا باید غذا هم بدهد یا خیر؟ صحیح این است

که غذا دادن برای او لازم نیست؛زیرا خداوند متعال مفرماید: ومن كانَ مرِيضا او علَ سفَرٍ فَعدَّةٌ من ايام اخَر (و کس که

بیمار یا در سفر بود تعدادی از روزهای دیر [را به جایش روزه گیرد]) بنابراین خداوند متعال چیزی جز قضای روزه را بر

او واجب نساخته است.

(مجموع فتاوی الشیخ ابن عثیمین) (۱۹/ سوال ۳۵۷).

همچنین از شیخ ـ رحمه اله ـ پرسیده شد:

زن چند روز از رمضان سال گذشته را روزه نرفته سپس در پایان شعبان قضایش را به جای آورده اما عادت ماهیانهاش

فرا رسیده تا آنه رمضان شروع شد و هنوز ی روز از قضایش باق مانده. اکنون چه کاری برای او واجب است؟

ایشان پاسخ دادند:

ایشان باید قضای این ی روز را که نتوانستهاند پیش از رسیدن رمضان قضا کنند به جای آورند. یعن هرگاه رمضان تمام

شد قضای رمضان سال گذشته را انجام دهند.

(مجموع فتاوی الشیخ ابن عثیمین: ۱۹/ سوال ۳۵۸).

از ایشان همچنین پرسیده شد:

زن به سبب نفاس در رمضان روزه نرفته و به سبب شیرده نتوانسته تا پیش از رمضان بعد قضایش را انجام دهد؛ اکنون

چه کاری بر وی واجب است؟

ایشان پاسخ دادند:

واجب این است که این خانم به جای روزهای که روزه نرفته روزه بیرد حت اگر پس از رمضان بعدی باشد، زیرا ایشان

قضای روزههایش را بین رمضان اول و دوم ترک نرده مر از روی عذر، اما اگر برایش سخت نیست که در زمستان

قضای روزههایش را به جای بیاورد لازم است چنین کند حت در صورت که به کودک شیر مدهد و تلاش کند تا حد

توانای قضای رمضان گذشته را پیش از فرا رسیدن رمضان بعدی انجام دهد ول اگر نتوانست اشال ندارد که قضایش را

به [بعد از] رمضان بعد موکول کند.

(مجموع فتاوی الشیخ ابن عثیمین: ۱۹/ سوال ۳۶۰).
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خلاصۀ پاسخ اینه: این روزها همچون بده بر عهدۀ خانم شماست و هرگاه توانست باید قضایش را انجام دهد.

واله اعلم.


